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جذبمنابعدرشرایطپرریسکبازار
ادامه از صفحه یک...برای ورود به بورس ندارند، اما اگر شرایط، 
کم ریس��ک و پرس��ود باشد س��رمایه گذاران رغبت بیشتری به 
سرمایه گذاری نشان می دهند. »چگونه می توان پول جدید وارد 
بورس کرد و یا مانع خروج پول از آن شد« پرسشی که برای پاسخ 
به آن، بازار را باید در دو افق زمانی کوتاه و بلند مدت بررس��ی 
کرد. در شرایط بلندمدت، بورس باید چند کارکرد مهم "وجود 
س��ودآوری لازم در ش��رکت ها، جلب اعتماد سرمایه گذاران به 
سازوکار بورس و قوانین حاکم برآن، وجود تنوع لازم در ابزارها 
و نهادهای مالی بورس و وجود شفافیت و نقدشوندگی بالا در 
بورس" را درس��ت انجام دهد تا در درازمدت، س��رمایه گذاران، 

سرمایه خود را وارد بازار کرده و ماندگار شوند.
اگر بورس کارکردهای یاد شده را در بلندمدت به درستی انجام 
دهد سرمایه گذار را در کنار خود خواهد داشت و در این صورت 
اگر در کوتاه مدت بازار دچار ش��رایط ریس��کی و بحرانی شود با 
اعمال راهکارهای مناسب می تواند سرمایه گذاران خود را حفظ 
کرده و مانع از خروج آنها و ریزش ش��دید بازار ش��ود. نگاهی 
به بورس در ش��رایط کنونی نش��ان می دهد در حال حاضر در 
ش��رایط پرریس��ک و ابهامی به س��ر می بریم. حمله به اسراییل 
یا حمله احتمالی اس��راییل به ایران ش��رایط پرریس��کی برای 
سرمایه گذاران به وجود آورده است. قاعدتا نباید انتظار داشت که 
در این شرایط سرمایه گذاران خیلی رغبت به سرمایه گذاری در 
بازار سهام داشته باشند. اما می توان آنان را به سرمایه گذاری در 
ابزارهای دیگری که در بورس وجود دارد، ترغیب کرد. یکی از 
ویژگی های یک بورس خوب آن است که برای شرایط مختلف 
ابزارهای لازم را داشته باشد. باید ابزارهایی مثل صندوق طلا 
وجود داشته باشد تا در زمان بحرانی مثل جنگ، ریسک جنگ 

را برای سرمایه گذار پوشش دهد.
در حال حاضر بورس ما کم و بیش ابزارهایی مناسب شرایط پر 
ریسک را دارد و می توان از آنها استفاده کرد و در این شرایط، 
س��رمایه گذار جدید به بازار جذب کرد یا س��رمایه گذار موجود را 
با یک جابجایی در ابزارها در بازار نگه داشت. اولین کار در این 
ش��رایط این اس��ت که مسئولان و بازیگران اصلی بازار، شفاف 
عمل کنند و برنامه ش��فافی را برای این دوره پرریس��ک اعلام 
کنند. به نظر می رسد در شرایط فعلی، یکی از اقدامات مناسب 
این اس��ت که س��ازمان بورس شرکت های بزرگ را ترغیب به 
انتشار اوراق تبعی کند. قیمت کنونی سهم ها بسیار پایین است 
و انتظار این اس��ت که رجزخوانی های رژیم صهیونیس��تی تا 
انتخابات آمریکا ادامه داش��ته باش��د ولی بعد از انتخابات از این 
تنش ها کاس��ته خواهد ش��د. انتظار می رود که تا یک سال بعد، 
قیمت سهام افزایش یابد بنابراین می توان از انتشار اوراق تبعی 
که به نوعی بیمه سهام است، استفاده کرد. اگر برای سهم های 
بزرگ و مهم بازار، اوراق تبعی منتش��ر ش��ود نقدینگی از بازار 
کمتر خارج خواهد شد. همچنین لازم است مشابه بیمه سهام، 
برای تضمین سود صندوق های سهامی نیز تدبیری اندیشیده 
شود. سازمان باید خیلی سریع راهکاری ارائه دهد و از ابزارهایی 
برای پوش��ش ریس��ک استفاده کند تا بازار از وضعیت یکطرفه 
به دو طرفه تغییر جهت دهد. س��رمایه گذار در صورت پوش��ش 
ریسک، در بازار خواهد ماند. همچنین باید صندوق های درآمد 
ثابت جذاب تر شوند، زیرا پناهگاه سرمایه گذاران در شرایط بد 
بازار هستند، یعنی وقتی بازار پرریسک است سرمایه گذار نباید 
از آن خارج شود بلکه باید از سهام به صندوق درآمد ثابت منتقل 
شود. دست کاری نکردن نصاب های صندوق های درآمد ثابت 

از اهمیت ویژه برخوردار است.
 الان در ش��رایطی هس��تیم ک��ه س��رمایه گذار دچ��ار ترس و 
بی اعتمادی اس��ت، با توجه به ش��رایط چند سال گذشته بازار و 
شرایط فعلی، اعتماد از سرمایه گذار سلب شده است و ضرورت 
دارد دولت، سازمان و صندوق های تثبیت و توسعه، پشت بازار 
باش��ند و با ابزارهایی مثل اوراق تبعی، بیمه س��هام و صندوق، 
ریسک سرمایه گذاری را پوشش دهند. این کار کمک می کند 
که حافظه س��رمایه گذاران نس��بت به عملکرد مس��ئولان بازار 
مثبت شود. مهم است که سازمان بورس نشان دهد در شرایط 
بد بازار، به س��رمایه گذاران کمک می کند و در ش��رایط بحران، 
س��رمایه گذار تنها نیس��ت. سازمان بورس و دولت شاید نتوانند 
س��ودآوری ش��رکت ها را افزایش دهند ولی از ریسک حاکم بر 
ب��ازار می توانن��د بکاهند و ای��ن کار، ضامن حفظ پول موجود و 

ورود پول جدید است. 

 گام های پنهان نتانياهو
 در کمک به کمپين ترامپ

ادام�ه از صفح�ه یک...ش��اهد آن بودیم که اس��رائیل دبیرکل 
حزب الله لبنان را هم مورد هدف قرار داده که این مسئله برای 
مقاومت غیر قابل فراموش ش��دن اس��ت. از س��وی دیگر باید 
توجه ش��ود که این اس��رائیل اس��ت که باعث ش��د آتش بس به 
خروجی مثبت نرس��د و در این راس��تا باز هم رفتار و اقدام های 
رژیم صهیونیستی به جایی رسیده که آتش بس با موانع جدی 
روبه رو شده و به بن بست رسیده است.  واقعیت این است که هیچ 
عامل خارجی در تعیین آینده پرونده غزه نمی تواند موثر عمل 
کند و و اساساً در شرایط کنونی نمی توانند اوضاع را آرام کنند. 
بر همین اساس تنها دو طرف مخاصمه می توانند اوضاع را آرام 
کنند اما در این راستا مقاومت تصمیم خود را بر ادامه استقلال 
خود گرفته و در سمت دیگر اسرائیل هم با سرمایه گذاری های 
متعدد و کلان به دنبال آن است که میدان جنگ را به نفع خود 
ترسیم و تثبیت کند. این اقدامات چشم انداز روشنی را در دستور 
کار قرار نمی دهد و تا زمانی که این روند ادامه داش��ته باش��د، 
اوضاع به همین منوال پیش خواهد رفت.  توجه داش��ته باش��ید 
ک��ه در ای��ن فض��ا نتانیاهو و بایدن با یکدیگر وارد یک اختلاف 
مش��خص ش��دند و این در حالیس��ت که در گذش��ته واشنگتن 
مدعی می ش��د که به دنبال کنترل عملیات های اس��رائیل علیه 
لبنان است اما معتقدم که ایالات متحده در تمام این اقدامات 
حضور آش��کار و موثر داش��ته اس��ت. حتی این اقدامات با چراغ 

سبز واشنگتن انجام شده است. 

اقتصاد کلان

 گروه صنعت و تجارت: از سرمایه گذاری خارجی کشور در سال  1401 دو روایت متفاوت 
وجود دارد. وزیر اقتصاد دولت س�يزدهم در ابتدای س�ال جاری از شکس�ته شدن جذب 
سرمایه گذاری خارجی در دو سال گذشته خبر داد، اما آمار مرکز آمار ایران که توسط اکو 
ایران منتشر شده نشان می دهد که در سال مذکور سرمایه گذاری خارجی به پایين ترین 
سطح خود در 20 سال گذشته رسيده است. به تازگی مرکز آمار گزارشی از شاخص های 
کلان اقتصادی و اجتماعی کشور منتشر کرده که از کاهش ميزان سرمایه گذاری خارجی 
کشور در سال 1401 به پایين ترین سطح خود در 20 سال گذشته حکایت دارد. طبق گزارش 
مرکز آمار ميزان سرمایه گذاری خارجی کشور در سال 1401، حتی به یک ميليارد دلار 
هم نرسيد و 68۷.5 ميليون دلار بود. از سوی دیگر آنطور که خاندوزی وزیر اقتصاد دولت 
سيزدهم در اوایل سال جاری گفته بود: وضعيت ورود سرمایه خارجی به ایران در سال 
گذشته نسبت به دو دهه قبل تقریبا دو برابر شده است و ميزان سرمایه گذاری در سال 

1401 به چهار ميليارد دلار و در سال 1402 به 5.5 ميليارد دلار رسيده است.
احسان خاندوزی وزیر اقتصاد وقت دولت سیزدهم در فروردین ماه سال جاری در توئیتی 
اعلام کرد: در س��ال گذش��ته رکورد بیش��ترین س��رمایه گذاری خارجی واقعی در 16 سال 
اخیر شکس��ته ش��د. چینی ها در س��ال 1۴۰2، بیش��ترین ورود س��رمایه را داشتند.  فکری، 
رئیس سازمان سرمایه گذاری خارجی اخیرا در یک برنامه تلویزیونی درباره میزان جذب 
سرمایه در سه سال گذشته گفته است: در سه سال گذشته میزان سرمایه گذاری خارجی 
مص��وب معتب��ر م��ا از 12 میلیارد دلار عبور ک��رد. علاوه  بر این مقدار، 3 میلیارد دلار دیگر 
هم سرمایه گذاری شده است که مجوز نگرفته اند که بیشتر در حوزه نفت هستند. نسبت 
به چند سال قبل، میزان سرمایه گذاری در کشور، بیش از دو برابر رشد داشته است. علت 
این رشد تغییر راهبرد ایران بوده است؛ اما نکته ای که باید به آن توجه کرد ظرفیت کشور 
برای جذب سرمایه است. جذب سرمایه در این سه سال رشد داشته است؛ ولی تا به میزان 
قابل قبولی برسد خیلی کار باید انجام دهیم. بنا به گفته وی، روسیه، اولین سرمایه گذار در 
ایران است. این کشور 2.8 میلیارد دلار در ایران سرمایه گذاری کرده است. بعد از آن چین 
با 2.۴ میلیارد دلار در رتبه دوم و امارات هم در رتبه سوم قرار دارند. رتبه چهارم، ایرانیان 
مقیم خارج از کش��ور هس��تند که در کش��ور با 1میلیارد ۴1۷ میلیون دلار اس��ت که در 133 
طرح سرمایه گذاری کرده اند. سرمایه ها عمدتاً در طرح های نفت و گاز، صنعت، آب، برق، 
گاز، خدمات، کش��اورزی، س��اختمان و حمل ونقل انجام می ش��ود. اما علت اختلاف این دو 
آمار در چیست؟ اکوایران در گزارشی علت این موضوع را اینگونه توضیح داده است: بنظر 
می رسد گزارشی که وزیر سابق دولت سیزدهم از سرمایه گذاری های خارجی ارائه کرده از 

سرمایه گذاری بوده که قراره بوده انجام شوند و مرکز آمار از سرمایه  گذاری هایی گزارش 
داده که اتفاق افتاده است.

چراایراندرجذبسرمایهگذاریخارجیموفقعملنکرد؟ �
جالب اس��ت که بدانید، در س��ال 2۰23 بیش از 2 تریلیون دلار س��رمایه خارجی در سراس��ر جهان 
سرمایه گذاری شده است که آخرین داده های بانک جهانی نشان می دهد که ایالات متحده با جذب 
بیش از 388 میلیارد دلار سرمایه گذاری مستقیم خارجی اصلی ترین مقصد سرمایه گذاری خارجی 
در جهان است. اما در میان از کشور هایی مانند مالزی، اندونزی، تایلند، ترکیه، امارات، عمان، قطر 
و به خصوص چین می توان به عنوان نمونه های به شدت موفق در جذب سرمایه گذاری خارجی 
نام برد که منجر به رونق و توسعه اقتصادی این کشورها شده است، اما در شرایطی که ایران در 
حال حاضر چندین پله با مرحله افزایش جذب سرمایه گذاری خارجی فاصله دارد و از همه مهم تر 
درگیر تحریم  ها است و مسئله سازمان های جهانی مثل FATF و سازمان تجارت جهانی برای 
ایران حل نشده چگونه می توان انتظار رشد اقتصادی و جذب سرمایه گذاری خارجی را داشت؟ 
البته از عامل مهم دیگری که ریش��ه در مس��ائل اقتصادی داخلی کش��ور دارد، نمی توان گذشت. 
دخالت های دولت در قوانین کسب وکار و صادرات خود بازدارنده مهمی برای ورود سرمایه  به داخل 

کشور شده است و حتی زمینه شتاب در خروج سرمایه را فراهم آورده است. 

سیاستدولتبرایجذبسرمایهخرد �
با وجود ریس��ک های فراوان برای جذب س��رمایه گذاری خارجی در ایران دولت س��یزدهم 

به دنبال جذب سرمایه خرد از اتباع بود. تیرماه سال گذشته بود که تفاهم نامه ای با عنوان 
»جذب و مدیریت س��رمایه های خرد و کلان اتباع و مهاجران خارجی« میان بانک ملی 
ایران و سازمان ملی مهاجرت به امضا رسید. بر اساس این تفاهم نامه مهاجران می توانند 
منابع مالی و درآمدهای خود را در بانک ذخیره کنند تا از طرفی این سرمایه ها در چرخه تولید 
و فعالیت های اقتصادی کش��ور اس��تفاده ش��وند و از طرف دیگر مهاجران در سود حاصل از 
فعالیت ها شریک باشند. در راستای همین طرح شماری از سرمایه گذاران افغانستان در این 
طرح شرکت کردند و امروزه به بزرگترین سرمایه گذاران خارجی در ایران تبدیل شده اند که 
البته این موضوع از بعُد اجتماعی اعتراضات بسیاری در پی داشت. محمود سیادت، رئیس 
اتاق مشترک بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران و افغانستان در این باره به ایسنا گفته 
بود که بیش از 5۰ درصد شرکت های خارجی ثبت شده در ایران متعلق به افغانستانی هاست 

و بیش از سه میلیارد دلار سرمایه در ایران دارند.

سالگذشته شتابخروجسرمایهازایراندر�5
با وجود آمار غیرقابل دفاع از جذب سرمایه گذاری خارجی طی دو دهه اخیر؛ اما متاسفانه 
دولتمردان در خروج سرمایه از ایران عملکرد موفقی داشته اند؛ به طوری که جریان خروج 
سرمایه از کشور به رکوردی جدید در پنج سال اخیر دست یافت. براساس آمار اعلامی 
بانک مرکزی در اس��فندماه س��ال گذش��ته، حساب خالص سرمایه به منفی 15میلیارد و 
3۷8 میلیون دلار در نیمه نخس��ت س��ال 1۴۰2 رس��ید که این عدد منفی ترین تراز از 
س��ال 139۷ تاکنون اس��ت. خالص حس��اب سرمایه در سال های گذشته به طور پیوسته 
منفی بوده و این به معنای آن اس��ت که خروج س��رمایه از ورود آن به کش��ور بیش��تر 
بوده اس��ت. س��ال 1۴۰1 نیز خروج س��رمایه رقم بزرگی را ثبت کرده بود. در این س��ال 
خالص حساب سرمایه منفی 15 میلیارد و 69 میلیون دلار بود.  حساب  منفی سرمایه 
اگرچه می تواند نش��انه پول های بلوکه ش��ده و پول های در انتظار بازگش��ت باشد اما در 
عین حال می تواند معنی فرار س��رمایه را نیز در خود داش��ته باش��د. در پایان این گزارش 
این س��وال مطرح می ش��ود در ش��رایطی که دولتمردان و سیاست گذاران در طول چند 
دهه اخیر بستر مناسبی برای جذب سرمایه گذاری در ایران فراهم نکرده اند، و بلعکس 
ش��رایط به س��مت خروج س��رمایه از کش��ور فراهم شده چگونه امکان جذب این میزان 
س��رمایه در کش��ور امکان پذیر اس��ت؟ این در حالی اس��ت که مسعود پزشکیان، رئیس 
جمهور گفته است که برای رسیدن به رشد اقتصادی 8 درصدی به 1۰۰ میلیارد دلار 

سرمایه گذاری خارجی نیاز داریم.

»تجارت« بررسی می کند؛ سیاستگذاری معیوب چگونه به روند اقتصاد ایران لطمه زده است ؟ 

دومینوی خروج سرمایه از کشور

سرمقاله

پیگیری رفع موانع تولید در دولت چهاردهمطلای جهانی هم ارزان شد، اما سکه و طلا نه! 
   طبق تحلیل نایب رئیس س��ابق اتحادیه طلا و جواهر تهران، علیرغم کاهش 
بهای طلا در بازارهای جهانی اما نوسانات افزایشی نرخ ارز نه تنها اجازه کاهش 
قیمت س��که و طلا در بازارهای داخلی را نداد که س��بب افزایش بهای آن ها هم 
شد؛ البته بخشی قابل توجهی از افزایش بهای سکه امامی، ناشی از افزایش حباب 
سکه بوده است. محمد کشتی آرای در گفت وگو با ایسنا، در رابطه با وضعیت یک 
هفته اخیر بازار سکه و طلا اظهار کرد: برخلاف هفته های گذشته که قیمت جهانی 
طلا سیر صعودی داشت؛ اما این هفته روندی نزولی پیدا کرد و بطور متوسط با 3۷ 

دلار کاهش هفتگی، روز گذشته )پنجشنبه( به 2616 دلار رسید. نایب رئیس سابق اتحادیه طلا و جواهر تهران، 
خاطرنش��ان کرد: علیرغم اینکه قیمت اونس جهانی با کاهش همراه بود، اما نوس��انات افزایش��ی نرخ ارز طی این 
هفته، سبب شد قیمت طلا و سکه تحت تاثیر افزایش نرخ ارز قرار گیرد و روند افزایشی را ثبت کرد. وی در رابطه 
با تغییرات قیمت انواع قطعات س��که و طلا در بازار و آخرین قیمت ها در پایان هفته، گفت: هر قطعه س��که تمام 
طرح جدید با یک میلیون و 15۰ هزار تومان افزایش نسبت به ابتدای هفته در آخرین معاملات روز پنجشنبه به 
۴9 میلیون و ۷5۰ هزار تومان رسید که قسمتی از این افزایش، بخاطر افزایش حباب سکه بوده است. سکه تمام 

طرح قدیم نیز با 5۰۰ هزار تومان افزایش هفتگی به ۴3 میلیون و 5۰۰ هزار تومان رسید. 

وزی��ر ام��ور اقتص��ادی و دارایی گف��ت: پیگیر رفع موانع تولید، در مجموعه وزارت 
اقتصاد و هم از طریق همکارانم در س��تاد اقتصادی دولت، می باش��م. به گزارش 
ایرنا، عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی و دارایی در شبکه اجتماعی خود نوشت: 
ش��اخص مدیران خرید اقتصاد )ش��امخ ( به عنوان مرتبط ترین ش��اخص جهش 
تولید ، در شهریورماه 1۴۰3 پنجمین کاهش ماهانه متوالی را ثبت کرده و پس از 
تعدیل فصلی به ۴۷.1 رسیده است. این نظرسنجی اتاق ایران، از استمرار انقباض 
و رکود برخی از فعالیتهای اقتصادی خبر می دهد. فعالان اقتصادی دلایل عمده 

ای��ن رون��د را قطعی ه��ای مکرر برق واحدهای تولیدی، مش��کلات تخصیص ارز ، کمبود نقدینگی و فرآیند اداری 
گمرکی اعلام کرده اند. پیگیر رفع اینگونه موانع تولید، هم در مجموعه وزارت اقتصاد و هم از طریق همکارانم 

در ستاد اقتصادی دولت، می باشم. 

یادداشت

 گروه اقتصاد کلان: رئيس کل بانک مرکزی کشورمان در دومين اجلاس روسای بانک 
مرکزی کشورهای عضو گروه بریکس در مسکو به کارگيری هوش مصنوعی در بانکداری 
الکترونيک و استفاده از پول های دیجيتال را از پيشنهادهای فنی و عملياتی به روسای 
بانک های مرکزی بریکس عنوان کرد. به گزارش ایس�نا، محمدرضا فرزین در دومين 
اجلاس روسای بانک مرکزی کشورهای عضو گروه بریکس در مسکو با اشاره به ضرورت 
استفاده از  هوش مصنوعی در بانکداری الکترونيک و آمادگی ایران برای انتقال تجربيات 
خود به اعضای بریکس گفت: ما معتقدیم با توجه به خواست و اراده سياسی که در گروه 
بریکس وجود دارد و انجام سرمایه گذاری های فنی و زیرساختی، به خوبی می توانيم به 
سمت »سيستم های ارتباط مالی مختص بریکس« و تسهيل پرداخت های فرامرزی در 
گروه حرکت کنيم و در نهایت به افزایش سرعت، کاهش در هزینه ها، دسترسی فراگيرتر 

به نظام پرداخت بين المللی و ایجاد فضای رقابتی تر نائل شویم.

رش���دقاب���لقب���ولتولی���دناخال���صداخل���یای���رانب���اوج���ودتمام���ی �
محدودیتها

 رئیس کل بانک مرکزی کش��ورمان با اش��اره به چش��م انداز اقتصادی بریکس و نقش 
کشور های عضو در آن تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران به عنوان یکی از اعضای 
جدید بریکس در س��الهای 2۰23 و 2۰2۴ و علی رغم محدودیت های موجود، از رش��د 
تولید ناخالص داخلی قابل قبولی برخوردار بود. وی تصریح کرد: بررسی اقتصاد سایر 
اعضای بریکس نیز نش��ان دهنده آن اس��ت که در بازه زمانی مش��ابه، علی رغم اینکه 
کش��ورهای عض��و بریک��س با تنش ه��ای ژئوپلیتیکی بالا و خطرات ناش��ی از تجزیه 
ژئواکونومی��ک، از جمل��ه حمایت گرای��ی و اعمال تحریم ها و نرخ های بهره بالا مواجه 
بودند، به خوبی به فعالیت خود ادامه دادند و با وجود این شرایط تولید ناخالص داخلی 
کش��ورهای گروه از رش��د کش��ورهای توسعه یافته و هم چنین رشد جهانی بیشتر بوده 
اس��ت. رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه کش��ورهای عضو بریکس در مجموع 
۴1 درصد جمعیت جهان، 26 درصد مس��احت زمین در پهنای چهار قاره جهان را به 
خ��ود اختص��اص داده و در مجم��وع بیش از 25 درصد نفت جهانی و 5۰ درصد س��نگ 
آه��ن جه��ان را تولید می کنن��د گفت: امیدواریم با افزایش هماهنگی های راهبردی در 
اعضای بریکس شاهد جهانی قوی تر، پایدارتر، منصفانه تر و متعادل تر باشیم و قطعاً 

بریکس این توانایی و ظرفیت و پتانسیل را داراست.  

ضرورتاصلاححاکمیتاقتصادیومالیجهانی �
 فرزین پیرامون موضوع بهبود سیستم پولی و مالی بین المللی هم گفت: در دوره ریاست 
بانک مرکزی روس��یه در س��ا ل 2۰2۴ ش��اهد تلاشهای ارزشمند و مجدانه ای در رابطه با 
بررس��ی نواقص و کاس��تی های موجود در سیس��تم پولی و مالی بین المللی جهان، آسیب 
شناسی موضوع و ارائه پیشنهادات راهبردی و عملیاتی برای مرتفع کردن این کاستی ها 
بودیم. باید به این نکته اذعان کرد که اصلاح حاکمیت اقتصادی و مالی جهانی و اصلاح 
جامع معماری مالی جهانی برای بهتر شنیده شدن صدای کشورهای در حال توسعه برای 
مش��ارکت موثرتر، فراگیر، معتبرتر، پاس��خگوتر و منصفانه تر ضروری است. وی تصریح 
کرد: نظم پولی و مالی کنونی جهان در اصل بر پایه توافق "برتون وودز " و با شکل گیری 
بانک جهانی و صندوق بین المللی پول بسط یافته است؛ اما آنچه واضح است خواست 
و اراده سیاس��ی کش��ورهای غربی به طور عام و آمریکا به طور خاص در این نهادها بروز 
و ظهور داشته است. علاوه بر این، صندوق بین المللی پول واجد ظرفیت کافی وام دهی 
نیست و با ظرفیت موجود از عهده  بحران های مالی جهانی بر نمی آید. رئیس کل بانک 
مرکزی کش��ورمان در ادامه افزود: توجه به این نکته ضروری اس��ت که اعضای جدید 
بریکس بتوانند از شرایط عضویت و همکاری در ترتیبات ذخیره احتیاطی )CRA( و بانک 
توسعه جدید )NDB( بهره مند شود. با توجه به جایگاه مناسب بانک توسعه جدید در بسیج 
منابع برای پروژه های زیرساختی و توسعه پایدار کشورهای بریکس و سایر اقتصادهای 
نوظهور و کشورهای در حال توسعه، طی چند سال گذشته، حمایت بیشتر اعضاء برای 
تسهیل و تسریع روند عضویت ایران که در حال طی فرایند عضویت است مورد درخواست 
است. فرزین همچنین در رابطه با ابتکار پرداخت فرامرزی بریکس)BCBPI( و پایاپای 
بریک��س)BRICS Clear( و اینک��ه نمود عملیاتی کردن تعهدات قبلی رهبران بریکس 
مبنی بر ارائه راه حل های عملی برای بهبود سیستم پولی و مالی بین المللی است گفت: 
انتظ��ار م��ی رود راهکاره��ای عملیاتی در زمینه پرداخت بریکس با مرتفع نمودن انحصار 
موجود در سازکارهای پرداخت فعلی، در نهایت عدالت، استقلال و انعطاف پذیری را در 
یک اکوسیستم رقابتی و عادلانه فراهم کند. رئیس کل بانک مرکزی کشورمان تصریح 
کرد: موضوع ابزار پرداخت در بریکس و یادداشت مقدماتی موسوم به BCBPI با هدف 
ایجاد یک پلتفرم تسویه برای پرداخت های فرامرزی بر اساس سیستم های تسویه ناخالص 
آن��ی)RTGS( و ی��ا پول های دیجیتال بانک های مرک��زی )CBDCs( اعضاء بریکس 
پیشنهاد شده است که با توجه به جایگاه و تاثیر پرداخت های فرامرزی در سایر موضوعات، 

اهمیت بسیار زیادی دارد و انتظار می رود با جدیت و فوریت بیشتری پیگیری شود. فرزین 
گفت: همانطور که در بیانیه ژوهانس��بورگ 2 تاکید ش��ده اس��ت افزایش س��هم پرداخت 
ملی، تقویت همکاری کشورهای بریکس در زمینه سیستم های پرداخت، مسیر حرکت 
و فعالیت های آتی بریکس را مش��خص کرده اس��ت. بنابراین امیدواریم برزیل به عنوان 
ریاست گروه در سال 2۰25  با جدیت بر جنبه های عملیاتی موضوع تمرکز کند. پیشنهاد 
می ش��ود کارگروهی با هدف تدوین white paper به عنوان گام بعدی مورد پیگیری 
قرار گیرد و برای اطمینان از پیشبرد اهداف تعیین شده برنامه زمانبندی مشخص تدوین 
 BRICS(و ارائه ش��ود. رئیس کل بانک مرکزی همچنین گفت: پایاپای س��ازی بریکس
Clear( و اطمینان از وجود شرایط لازم برای مشارکت اعضای جدید بریکس و بهره مندی 
از این طرح از اهمیت زیادی برخورداراس��ت. وی خاطرنش��ان کرد: ایجاد پلتفرمی برای 
تس��ویه بین دولتها و زیرس��اخت س��پرده گذاری مبتنی بر فناوری دفاتر کل توزیع ش��ده 
برای انجام معاملات فرامرزی با اوراق بهادار به عنوان پروژه ای با پیچیدگی های فنی و 
عملیاتی و با اهمیت زیاد ارزیابی می شود. فرزین افزود: معتقدیم که از طریق گفت وگو و 
همکاری مستمر، می توانیم زمینه های مشترکی را پیدا کنیم که منعکس کننده منافع همه 
کشورهای بریکس باشد. تعهد مشترک ما به تقویت همکاری های اقتصادی، تجاری 
و مالی برای دس��تیابی به توس��عه و رفاه مش��ترک، حیاتی است. رئیس کل بانک مرکزی 
 )CRA(همچنین در ادامه این اجلاس بین المللی در خصوص ترتیبات ذخیره احتیاطی
که با هدف پاسخ گویی به فشارهای کوتاه مدت تراز پرداختها)BoP( ایجاد شده است، 
گفت: این ابتکار با هدف تکمیل تسهیلات فعلی صندوق بین المللی پول بوده و می تواند 
برای کش��ورهای بریکس با ش��رایط س��هل تر و سرعت بیشتر نسبت به وام های صندوق 

بین المللی پول پرداخت شود. 

 بانک مرکزی ایران به بریکس پیشنهاد داد

ضرورتاصلاححاکمیتاقتصادیومالیجهانی

مهدی غضنفری، رئیس صندوق توسعه ملی، در توئیتی به درخواست های وزرا و مسئولان 
دولتی برای استفاده از منابع صندوق واکنش نشان داد و تاکید کرد که این درخواست ها 

با ماموریت های اصلی صندوق توسعه ملی در تعارض هستند.
درخواس���تهایتامی���نبودج���هدرتعارضب���اماموریتهایصندوق �

است
 مهدی غضنفری، رئیس صندوق توسعه ملی، در توئیتی به درخواست های وزرا و مسئولان 
دولتی برای استفاده از منابع صندوق واکنش نشان داد و تاکید کرد که این درخواست ها با 
ماموریت های اصلی صندوق توسعه ملی در تعارض هستند.  به گزارش خریدار آنلاین، 
مهدی غضنفری، رئیس صندوق توسعه ملی، در تازه ترین توئیت خود به فشارهای متعدد 
دستگاه های دولتی برای تامین کسری بودجه و حل مشکلات مالی از منابع صندوق توسعه 
ملی واکنش نشان داد. وی به درخواست های وزرای اقتصاد، نفت، نیرو، کشاورزی، صمت 
و گردشگری اشاره کرده و گفت که این درخواست ها ممکن است از دیدگاه دستگاه ها 
موجه به نظر برسند، اما تامین مالی این نیازها با ماموریت های اصلی صندوق توسعه ملی 

در تضاد است.  غضنفری با تاکید بر اینکه صندوق توسعه ملی برای 
نسل های آینده تاسیس شده و وظیفه آن حفظ و افزایش ثروت ملی 
است، به عدم بازپرداخت مطالبات معوق صندوق نیز انتقاد کرد و آن را 
رفتاری غیرحرفه ای دانست که منجر به تاخیر در ایفای وظایف صندوق 
می شود.  در پایان این توئیت، غضنفری با استفاده از استعاره ای تاکید 
کرد که صندوق توسعه ملی همچون نهالی است که برای ثمردهی به 
نسل های آینده کاشته شده است و باید به درستی از آن مراقبت شود 

تا در شرایط دشوار اقتصادی بتواند به حیات خود ادامه دهد.
 متن توئیت تازه مهدی غضنفری به این شرح است:

 • وزی��ر محت��رم اقتص��اد، مح��ل تامین کمب��ود بودجه را از منابع صندوق توس��عه ملی 
می داند.

  - رئیس محترم سازمان بورس، محل تامین کمبود توان مالی صندوق تثبیت سرمایه 
را از منابع صندوق توسعه ملی می داند.

  - وزرای محترم نفت و نیرو هم انتظار دارند منابع صندوق توسعه 
ملی برای رفع ناترازی انرژی صرف شود.

  - وزرای کشاورزی و صمت و گردشگری و معاونت فناوری هم 
به حق، سهمی طلب می کنند.

  شاید همه اینها و دیگر دستگاه ها درست می گویند، ولی:
  1. درخواست های تامین بودجه، اصولا در تعارض با ماموریت های 

صندوق است.
  2. عدم بازپرداخت مطالبات معوق صندوق توسعه ملی، در زمره رفتارهای حرفه ای نبوده 

و منجر به امهال و اهمال می شود.
  راستی این نهال نوپای غرس شده برای ثمردهی به نسل آتی، حال بی هیچ تغذیه ای 
آنهم در منطقه داغ کویر و زیر تیغِ تیزِ شاخه-آویزانان و صفِ طویلِ سبدِ میوه-چینان، 

تا چه روزی امکان حیات و مانایی دارد؟؟
  #مانع_ناترازی_شویم 

 رئیس صندوق توسعه ملی:

درخواستهایتامینبودجهدرتعارضباماموریتهایصندوقاست


